



Vocations Canada

November/Novembre 2024

Welcome to November; the transition month of the year. One can say that the month is an odd month as it marks the ending of Fall, the month following Thanksgiving and the month preceding the Advent season. Yet, this past month is marked as a period of remembrance of those who came before us, and prepares us for the hopeful and joyful month of December! As we prepare to close this year and welcome a new one, we might be exposed to challenges and/or uncertainties but keep the faith in your heart for “... the sun will shine on you again and the clouds will go away.” - Captain Tom Moore

To celebrate the season of Advent, we present you with a delightful newsletter with contributions from Br. Denis Claivaz on his Advent insight, a text from Anne Walsh on the Canadian Conference of Catholic Bishops and an introductory text by Patti Walsh Connolly on our upcoming 2025 Conference.

We hope you enjoy this month's newsletter!

ADVENT REFLECTION

BROTHER DENIS CLAIVAZ, FPM

No matter where we are, Christmas is a magical time of year. If we let our imaginations run a little wild, we can jump backwards into our childhood fantasies about “how things were.” Often quite refreshing! Or we can deal

Novembre, un mois de transition, annonce la fin de l'automne, succède à l'Action de grâce, et précède la saison de l'Avent. Ce mois est marqué par la commémoration de ceux qui nous ont précédés. Il nous prépare au mois de décembre, le mois d'espoir et de joie. En cette période de transition vers une nouvelle année, nous pourrions faire face à des défis et/ou à des incertitudes, mais gardons la foi, car « ...le soleil brillera à nouveau sur vous et les nuages disparaîtront » - Capitaine Tom Moore

Afin de célébrer la saison de l'Avent, nous vous présentons un bulletin d'information enrichissant. Vous y trouverez les réflexions du frère Denis Claivaz sur sa vision de l'Avent, un retour d'Anne Walsh sur la Conférence des évêques catholiques du Canada, ainsi qu'un texte d'introduction de Patti Walsh relativement à notre prochaine Conférence de 2025.

Nous espérons que vous apprécierez cette lecture!

RÉFLEXION SUR L'AVENT

BROTHER DENIS CLAIVAZ, FPM

Où que nous soyons, Noël est une période magique de l'année. Si nous laissons libre cours à notre imagination, nous pouvons nous replonger dans nos fantasmes d'enfant et nous souvenir de ce qui s'est passé.

Contact Us
Contactez-nous
vocationscanadaED@gmail.com

Visit Us
Visitez-nous
www.vocations.ca

Like Us
Aimez notre page
Facebook...
Vocations Canada

Follow Us
Suivez-nous
Twitter...
[@VocationsCanada](https://twitter.com/VocationsCanada)

with the here and now and what we plan to do to prepare for the coming of our Christ Child.

I come from a very modest background, so la Famille was the corps of activities in the preparation for Christmas and the actual celebration of the festivities. Each individual child was encouraged to “do” something to assist someone less fortunate than we were. This introduced us to the reality of awareness of what is going on around us.

Today the world is so different. The materialistic world has taken its toll on the fundamental values that were often given to us by our families. Culturally we are bombarded by the tinsel stuff, often interfering with the reality of the season. Advent gives us a chance to sit back and make a concretized decision of what we want to be and do for “the putting the Christ Child back into the centre of the season.” What is it that we want to bring to the creche, and present to the Holy Family, on Christmas Day? Advent is given to us to prepare for just that.

As a child I lived in a family where sharing was emphasized from early childhood. At Christmas we were invited, at 3:00 p.m., to head to the local Church to bring a gift we had received, and place it at the creche for a more deserving child. You did not decide which gift was going to the Church, your elder brother or sister made that decision. Often this was heart-wrenching, however, in retrospect, what a brilliant way to teach young people that “it is in giving that we receive.”

As a Religious there is great pressure on us to let our light shine at this time of the year. We are so few in this culture and we feel we must do something noteworthy to prepare ourselves and those in our immediate environment for “this beginning of our salvation history.” The coming of the Lord, in the form of a helpless and totally reliant child, is a chilling message unto itself. How can we deeply relate this extraordinary phenomenon to ourselves and others?

C'est souvent très rafraîchissant ! Ou bien nous pouvons nous occuper du présent et de ce que nous prévoyons faire pour préparer la venue de l'Enfant Jésus.

Comme je viens d'un milieu très modeste, la famille était le centre d'activité de la préparation de Noël et de la célébration des festivités. Chaque enfant était encouragé à « faire » quelque chose pour aider une personne moins fortunée que lui. Cela nous a permis de prendre conscience de ce qui se passait autour de nous.

Aujourd'hui, le monde est si différent. Le monde

matérialiste a fait des ravages sur les valeurs fondamentales qui nous ont souvent été transmises par nos familles. Culturellement, nous sommes bombardés par tout ce qui scintille, qui interfère souvent avec la réalité de la saison.



L'Avent nous donne l'occasion de nous asseoir et de prendre une décision concrète sur ce que nous voulons être et faire pour « remettre l'Enfant Jésus au centre de la saison ». Que voulons-nous apporter à la crèche et présenter à la Sainte Famille le jour de Noël ? L'Avent nous est donné pour nous préparer à cela.

Lorsque j'étais enfant, j'ai vécu dans une famille où l'on mettait l'accent sur le partage dès la petite enfance. À Noël, nous étions invités, à 15 heures, à nous rendre à l'église locale pour apporter un cadeau que nous avons reçu et le déposer à la crèche pour un enfant plus méritant. Ce n'était pas vous qui décidiez quel cadeau allait à l'église, mais votre frère ou sœur aîné(e). Souvent, c'était déchirant, mais rétrospectivement, c'était une excellente façon d'enseigner aux jeunes que « c'est en donnant que l'on reçoit ».

En tant que religieux, nous sommes soumis à une forte pression pour faire briller notre lumière en cette période de l'année. Nous sommes si peu nombreux dans cette culture et nous sentons que nous devons faire quelque chose de remarquable pour nous préparer et préparer ceux qui nous entourent à « ce début de l'histoire de notre salut ». La venue du Seigneur, sous la forme d'un enfant sans défense et totalement dépendant, est en soi un message qui fait froid dans le dos. Comment

Like everything else in our salvation history, we must allow the Child to speak to us. We must create an atmosphere of discernment within the core of our being, so that the Child will reveal to us how we might become more aware of His humanity in us. How we are to express His divinity in this season that is “celebrating” His birthday. December 1st, Advent, cannot arrive unexpectedly. Preparation must be “prepared for!”

The current synodal Church is a constant reminder of how we should be living our consecrated vows in this day and age. Listening is not a new mandate but one which is put front and centre in current appeals from Pope Francis. We might want to include that in our ingredients of preparation for the Lord’s coming. Listening, not to respond, but to absorb what the other is contributing, might be an added consideration.

ONLINE FORUM: “LET YOUR SPEECH ALWAYS BE GRACIOUS”

DR. ANNE WALSH

**COORDINATOR OF PARTNERSHIP IN MISSION
REDEMPTORISTS OF NORTH AMERICA**

On Friday, October 25, 2024, representatives of Vocations Canada were invited to take part in an online forum at the invitation of the Standing Committee for Relations with Catholic Movements and Associations of the Canadian Conference of Catholic Bishops (CCCCB).

This online forum was an opportunity for discussion and networking as the participants considered the theme, *Evangelization in the Digital Age*. Most Rev. Marcel Damphousse, Archbishop of Ottawa-Cornwall, Chair of the Standing Committee for Relations with Catholic Movements and Associations, welcomed everyone.

After an Opening Prayer led by Most Rev. Hector Vila, Bishop of Whitehorse, the Most Rev. Pierre- Olivier Tremblay, Bishop of Hearst-



pouvons-nous établir un lien profond entre ce phénomène extraordinaire et nous-mêmes et les autres ?

Comme pour tout le reste de l'histoire de notre salut, nous devons permettre à l'Enfant de nous parler. Nous devons créer une atmosphère de discernement au cœur de notre être, afin que l'Enfant nous révèle comment nous pouvons devenir plus conscients de son humanité en nous. Comment exprimer sa divinité en cette saison qui « célèbre » son anniversaire. Le 1er décembre, jour de l'Avent, ne peut pas arriver à l'improviste. La préparation doit être « préparée » !

L'Église synodale actuelle est un rappel constant de la manière dont nous devrions vivre nos vœux consacrés à notre époque. L'écoute n'est pas un nouveau mandat, mais elle est mise au premier plan dans les appels actuels du pape François. Nous pourrions vouloir l'inclure dans nos ingrédients de préparation à la venue du Seigneur. Écouter, non pas pour répondre, mais pour absorber ce que l'autre apporte, pourrait être une considération importante.

FORUM EN LIGNE : « QUE VOS PAROLES SOIENT TOUJOURS BIENVEILLANTES ».

DRE ANNE WALSH

**COORDONNATRICE DU PARTENARIAT EN MISSION
LES RÉDEMPTORISTES D'AMÉRIQUE DU NORD**

Le vendredi 25 octobre 2024, des représentants de Vocations Canada ont été invités à participer à un forum en ligne à l'invitation du Comité permanent des relations avec les mouvements et associations catholiques de la Conférence des évêques catholiques du Canada (CECC).

Ce forum en ligne a permis aux participants d'échanger et de faire du réseautage sur le thème de *l'évangélisation à l'ère numérique*. Mgr Marcel Damphousse, archevêque d'Ottawa-Cornwall et président du Comité permanent des relations avec les mouvements et associations catholiques, a souhaité la bienvenue à tous les participants.

Après une prière d'ouverture animée par Mgr Hector Vila, évêque de Whitehorse, Mgr Pierre-Olivier Tremblay, évêque de Hearst-Moosonee, a présenté une réflexion sur la nouvelle lettre pastorale de la CECC sur l'utilisation des médias sociaux, *Que vos paroles soient toujours bienveillantes*. Cette lettre a été publiée en janvier 2024.

Moosonee offered a reflection on the newly released CCCB pastoral letter on the use of social media, *Let Your Speech Always Be Gracious*. This Pastoral Letter, published in January 2024, was written following the 2023 publication of the Vatican Dicastery for Communication pastoral reflection on social media, titled *Towards Full Presence*. In that letter, Pope Francis expressed hopes and concerns about the role of social media in modern life. The Canadian Bishops, in this “Pastoral Letter, write, “At this time, we call on all Canadian Catholics to pause and reflect—both individually and communally—on their engagement with social media and on how they might be part of the larger effort to claim the “digital continent” for Christ, most particularly by the quality of their conduct online.”¹

The Pastoral Letter is centered on seven commitments we can make together as a way to witness to core Christian values and help build a healthy online environment that serves the common good. These seven commitments are:

- Check for accuracy,
- Seek greater perspective,
- Value human dignity,
- Bring curiosity into the conversation,
- Distinguish between intention and impact,
- Privilege “IRL (in real life) encounters, and
- Tend to our time spent online.

After Bishop Tremblay’s input, the participants were given an opportunity for discussion and a reflection by Ms. Maribel Mayorga, CCCB Director of Communications on *Using Social Media to Evangelize*. We were then sent into breakout groups to discuss the input provided by both Bishop Tremblay and Ms. Mayorga. Summaries of the small-group conversations were shared in the large group before Mrs. Margaret Shea-Lawrence, Director of the Office of Evangelization and Catechesis of the CCCB thanked the presenters and all who participated. Most Rev. Guy Desrochers, CSsR, Archbishop of Moncton, led the group in a closing prayer.

¹ Canadian Conference of Catholic Bishops, *Let your Speech Always be Gracious: Pastoral Letter on Social Media*. Ottawa, 2024, paragraph 7.

Cette lettre pastorale a été rédigée à la suite de la publication, en 2023, de la réflexion pastorale du Dicastère pour la communication du Vatican sur les médias sociaux, intitulée *Vers une présence totale*. Dans cette lettre, le pape François a exprimé ses espoirs et ses inquiétudes quant au rôle des médias sociaux dans la vie moderne. Dans cette lettre pastorale, les évêques canadiens écrivent : « Nous invitons tous les catholiques canadiens à s’arrêter pour réfléchir, personnellement et communautairement, à leur engagement sur les réseaux sociaux et à leur participation au vaste effort pour gagner au Christ le « continent numérique », avant tout par la qualité de leur conduite en ligne. »¹

La lettre pastorale s’articule autour de sept engagements que nous pouvons prendre ensemble afin de témoigner des valeurs chrétiennes fondamentales et de contribuer à la création d’un environnement en ligne sain qui sert le bien commun. Ces sept engagements sont les suivants:

- vérifier l’exactitude
- prendre du recul
- respecter la dignité humaine
- introduire la curiosité dans la conversation
- distinguer entre l’intention et l’impression
- privilégier les rencontres « dans la vie réelle »
- gérer le temps que nous passons en ligne

Après l’intervention de Mgr Tremblay, les participants ont eu l’occasion de discuter et d’entendre une réflexion de Mme Maribel Mayorga, directrice des communications de la CECC, sur l’utilisation des médias sociaux à des fins d’évangélisation. Nous avons ensuite été répartis en petits groupes pour discuter des commentaires de Mgr Tremblay et de Mme Mayorga. Les résumés des conversations en petits groupes ont été partagés en grand groupe avant que Mme Margaret Shea-Lawrence, directrice du Bureau de l’évangélisation et de la catéchèse de la CECC, ne remercie les conférenciers et tous les participants. Mgr Guy Desrochers, c.s.r., archevêque de Moncton, a animé la prière de clôture.

¹ Conférence des évêques catholiques du Canada, *Que vos paroles soient toujours bienveillantes: Lettre pastorale sur les médias sociaux*. Ottawa, 2024, paragraphe 7.



VOCATIONS CANADA (NAVFD) CONFERENCE 2025 PATTI WALSH CONNOLLY

We are very excited to share that the confirmed and committed dates of our upcoming Conference being held in beautiful St. John's, NL is **September 23–25, 2025!** We are so very sorry to have changed the dates from October to September, however due to circumstances unforeseen and beyond our control, this was necessary. Our keynote speakers are Br. Guy Consolmagno, SJ Vatican Astronomer and Sr. Barbara Reid, OP Professor of New Testament Studies. (Please see their brief biography below.) Our facilitator is Fr. Tony Bidgood, CSsR.

Our very creative and enthusiastic local committee has been formed and are working diligently to ensure a meaningful, informative and brilliant conference in the spirit of, and culture of Vocation is held. The local committee consists of Sr. Eileen Penney, RSM, Sr. Maureen O'Keefe, RSM, Sr. Sandy Butler, PVBM, Kim Kelly, Catherine Penney Ryan, Anne Walsh and Patti Walsh Connolly.

We are actively recruiting presenters for our break out sessions and would love to have some of our membership involved! If you are interested, kindly contact Patti Walsh Connolly at vocationscanadaED@gmail.com

We will have much more information to come on our Conference in future editions of the Newsletter, as well as our social media outlets. In the New Year we will be sending out our registration package. Looking forward to seeing you all in 2025!

***Brother Guy Consolmagno SJ** is the Director of the Vatican Observatory. A native of Detroit, Michigan, he earned undergraduate and masters' degrees from MIT, and a Ph. D. in Planetary Science from the University of Arizona. He was a research fellow at Harvard and MIT, served in the US Peace Corps (Kenya), and taught university physics at*

CONFÉRENCE 2025 DE VOCATIONS CANADA (NAVFD) PATTI WALSH CONNOLLY

Nous sommes très heureux de vous annoncer les dates confirmées de notre prochaine Conférence 2025, qui se tiendra dans la magnifique ville de St. John's, Terre-Neuve, du **23 au 25 septembre 2025** ! Nous sommes vraiment désolés d'avoir changé les dates d'octobre à septembre, mais en raison de circonstances imprévues et indépendantes de notre volonté, cela s'est avéré nécessaire. Nos orateurs principaux sont Fr. Guy Consolmagno, SJ Astronome du Vatican et Sœur Barbara Reid, OP Professeur d'études du Nouveau Testament. (Veuillez consulter leur brève biographie ci-dessous.) Notre animateur est le père Tony Bidgood, CSsR.

Notre comité local, très créatif et enthousiaste, a été formé et travaille avec diligence pour assurer la tenue d'une conférence significative, informative et brillante dans l'esprit et la culture de la vocation. Le comité local est composé de Sœur Eileen Penney, RSM, Sœur Maureen O'Keefe, RSM, Sœur Sandy Butler, PVBM, Kim Kelly, Catherine Penney Ryan, Anne Walsh et Patti Walsh Connolly.

Nous recrutons activement des présentateurs pour nos sessions en petits groupes et nous aimerions que certains de nos membres y participent ! Si ce rôle vous intéresse, veuillez contacter Patti Walsh Connolly à l'adresse vocationscanadaED@gmail.com

Nous aurons beaucoup plus d'informations sur notre conférence dans les prochaines éditions de notre bulletin d'information, ainsi que sur nos réseaux sociaux. Au cours de la nouvelle année, nous enverrons notre dossier d'inscription. Au plaisir de vous voir tous en 2025 !

***Le frère Guy Consolmagno SJ** est le directeur de l'Observatoire du Vatican. Originaire de Detroit, Michigan, il a obtenu une licence et une maîtrise au MIT, ainsi qu'un doctorat en sciences planétaires à l'université de l'Arizona. Il a été chercheur à Harvard et au MIT, a servi dans le Corps de la paix des États-Unis (US Peace Corps) (Kenya) et a enseigné la physique universitaire au Lafayette College avant*

Lafayette College before entering the Jesuits in 1989. At the Vatican Observatory since 1993, in 2015 Pope Francis appointed Dr. Consolmagno director of the Vatican Observatory.

Br. Guy's research explores connections between meteorites, asteroids, and the evolution of small solar system bodies. Along with more than 250 scientific publications, he is the author of a number of popular astronomy books. In 2000, the IAU named asteroid 4597 Consolmagno in recognition of his work. In 2014 he received the Carl Sagan Medal from the American Astronomical Society Division for Planetary Sciences for excellence in public communication in planetary sciences.



d'entrer chez les Jésuites en 1989. Il travaille à l'Observatoire du Vatican depuis 1993 et, en 2015, le pape François a nommé Dr. Consolmagno directeur de l'Observatoire du Vatican.

Les recherches du frère Guy portent sur les liens entre les météorites, les astéroïdes et l'évolution des petits corps célestes du système solaire. Outre plus de 250 publications scientifiques, il est l'auteur d'un certain nombre d'ouvrages de vulgarisation sur l'astronomie. En 2000, l'UAI a nommé l'astéroïde 4597 Consolmagno en reconnaissance de ses travaux. En 2014, il a reçu la médaille Carl Sagan de la division des sciences planétaires de l'American Astronomical Society pour son excellence en matière de communication publique dans le domaine des sciences planétaires.

Sr. Barbara E. Reid, O.P. *is a Dominican Sister of Grand Rapids, Michigan and holds a Ph.D. in Biblical Studies from The Catholic University of America in Washington, D.C. She is President of Catholic Theological Union and Carroll Stuhlmueller, CP Distinguished Professor of New Testament Studies. She has taught at CTU since 1988, served as Vice President and Academic Dean from 2009-2018, and became president in 2021. She has led many study tours and retreats in the Holy Lands. She is author of more than a dozen books and numerous articles, most recently At the Table of Holy Wisdom: Global Hungers and Feminist Biblical Interpretation (Paulist, 2023) the two-volume commentary on the Gospel of Luke that she co-authored with Prof. Shelly Matthews in the Wisdom Commentary series (Liturgical Press, 2021; see wisdomcommentary.org), for which she is also General Editor. As well, she is one of the General Editors for the new Jerome Biblical Commentary for the Twenty-first Century (Bloomsbury Press, 2022).*



Sœur Barbara E. Reid, O.P. *est une sœur dominicaine de Grand Rapids, Michigan, et détient un doctorat en études bibliques de l'Université catholique d'Amérique à Washington, D.C. Elle est présidente de l'Union théologique catholique et Carroll Stuhlmueller, professeur émérite d'études du Nouveau Testament. Elle enseigne à la CTU depuis 1988, a été vice-présidente et doyenne des études de 2009 à 2018 et est devenue présidente en 2021. Elle a dirigé de nombreux voyages d'étude et retraites en Terre sainte. Elle est l'auteur de plus d'une douzaine de livres et de nombreux articles, dont le plus récent est At the Table of Holy Wisdom. Global Hungers and Feminist Biblical Interpretation (Paulist, 2023), le commentaire en deux volumes de l'Évangile de Luc qu'elle a coécrit avec le professeur Shelly Matthews dans la série Wisdom Commentary (Liturgical Press, 2021 ; voir wisdomcommentary.org), dont elle est également rédactrice en chef. Elle est également l'une des rédactrices générales du nouveau Jerome Biblical Commentary for the Twenty-first Century (Bloomsbury Press, 2022).*